
   
 

4. januar 2019 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. På Finanslovens Hovedkonto 24.11.10 fremgår det, at indførselsafgifterne på sukker, kaffe/the og 

chokolade indbringer omkring 50 millioner kroner om året. Jeg ønsker i den forbindelse at få oplyst 

følgende: 

a: Hvor stor en del af dette beløb kommer fra sukker? 

b: Hvor stor en del af beløbet fra sukker kommer fra lokale virksomheder, der bruger sukker til 

produktion af eksempelvis kager og is? 

 

2. Har Naalakkersuisut undersøgt, hvad det har haft af konsekvenser for lokale virksomheders 

produktion af sukkerholdige produkter som for eksempel kager og is, at godtgørelsesordningerne for 

lokale virksomheder bortfaldt i 2007? Såfremt det ikke er blevet undersøgt bedes Naalakkersuisut 

redegøre for hvorfor. 

 

3. Ser Naalakkersuisut nogle juridiske problemer i at genindføre en form for godtgørelsesordning for 

lokale virksomheder eksempelvis i forhold til WTO, EU eller lignende? 

 

4. Vil Naalakkersuisut overveje at genindføre en godtgørelsesordning på sukkerområdet med henblik på 

at sikre arbejdspladser med videre hos lokale virksomheder? 

 

5. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Justus Hansen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

På Efterårssamlingen 2007 besluttede den daværende koalition at hæve indførselsafgifterne på en række 

produkter herunder sukker. Samtidig blev det besluttet, at den indtil da eksisterende godtgørelsesordning 

på området bortfaldt. Godtgørelsesordningen medførte, at kun ca. 1/3 af det indførte sukker blev 

afgiftsbelagt. 

 

Der er nu gået lidt mere end 10 år, og det er derfor interessant at få belyst, hvad det har haft af 

konsekvenser for lokale producenter, at godtgørelsesordningen bortfaldt. Det er endvidere interessant at 

finde ud af, hvorvidt Naalakkersuisut anser det som hensigtsmæssigt at genindføre en form for 

godtgørelsesordning for lokale producenter. 

 

Ifølge Finansloven for 2019 indbringer indførselsafgifterne på sukker, kaffe/the og chokolade ca. 50 

millioner kroner årligt. Jeg er interesseret i at få oplyst, hvad alene afgiften på sukker indbringer til 

landskassen og også gerne hvor meget af denne sukkerafgift der er på importerede færdigprodukter og 



   
 

hvor meget af den, der er på sukker til brug for fremstilling af lokale produkter om eksempelvis kager og is. 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål i løbet af 10 arbejdsdage. 

 

 

 


